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94. møde.  

Onsdag den 5. maj kl. 13. 

Formanden: 
Fra medlemmer af folketinget Eva Ro- 

thenborg og Erlendsson, der har haft orlov 
på grund af midlertidig udsendelse i offent- 
ligt hverv, har jeg modtaget meddelelse om, 
at de fra og med den 8. maj atter kan give 
møde i tinget. Stedfortrædernes, Frederik 
Johansens og Kaj Larsens, hverv som midler- 
tidige medlemmer af folketinget ophører 
fra nævnte dato at regne. 

I  skrivelse af dags dato meddeler fiskeri- 
ministeren, at han ønsker skriftligt at frem- 
sætte: 

Forslag til lov om ændring af lov om stats- 
garanti for driftslån til ejere af fiskerfartøjer. 

(Lovf. nr. 245). 
Forslag til lov om ændring af lov om stats- 

garanti for driftslån til virksomheder inden 
for konsumfiskeindustrien. 

(Lovf. nr. 246). 

Medlemmer af folketinget Erhard Jakob- 
sen, Arnfast, Erik Bauer og Jes Schmidt har 
meddelt mig, at de ønsker skriftligt at frem- 
sætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om sikring 
af borgernes frie færdsel. 

(Andre selvst. forsl. nr. LXXIII). 

Skriftlig lremsættelse af forslag. 

Fiskeriministeren (Poul Dalsager): 
Jeg tillader mig herved for det høje ting 

at fremsætte forslag til lov om ændring af lov 
om statsgaranti for driftslån til ejere af fisker- 
fartøjer. 

Som man vil erindre, fremsatte jeg den 
24. april 1975, Folketingstidende sp. 4142- 
44, forslag til lov om statsgaranti for drifts- 
lån til ejere af fiskerfartøjer, hvorefter fiske- 
riministeren kan yde garanti af statskassen 
for 50 pet. af lån til driftsformål, som i fi- 
nansåret 1975-76 inden for en beløbsramme 
af 15 mill. kr. ydes til enkeltpersoner, der 
driver erhvervsfiskeri med fiskerfartøjer, 
som helt eller for en væsentlig del ejes af 
den pågældende erhvervsfisker, men hvor 

denne på grund af nedgang i priserne på fisk 
er kommet i en økonomisk situation, der 
vanskeliggør fortsat deltagelse i fiskeriet. 

Lånet kunne efter denne lov ikke over- 
stige 50.000 kr. til den enkelte fartøj sej er, 
og garantien kunne ikke udstrækkes til mere 
end 5 år fra datoen for lånets optagelse. 

Ved en senere ændring af denne lov i 
overensstemmelse med det af mig fremlagte 
forslag den 8. september 1975, Folketings- 
tidende sp. 7573-74, blev beløbsrammen 
forhøjet til 35 mill. kr. og maksimum for det 
enkelte lån forhøjet til 100.000 kr., samtidig 
med at lånets løbetid blev forlænget til 6 år, 
således at renter og afdrag i det første år af 
lånets løbetid blev tilskrevet lånet, der her- 
efter skulle afdrages over 5 år. 

Baggrunden for denne statsgarantiord- 
ning var som bekendt det økonomiske tilba- 
geslag for fiskerne, som indtraf i den sidste 
del af 1974, og som forstærkedes i løbet 
af 1975. Den herved opståede økonomiske 
situation, som førte en stor del af det udø- 
vende fiskeri ud i betydelige likviditetsvan- 
skeligheder, var i første række en følge af 
forringede afsætningsvilkår, som især var 
karakteriseret ved store prisfald på en 
række af de vigtigste eksportmarkeder. 

Selv om prisudviklingen siden sidste halv- 
del af 1975 har vist noget stigende tendens, 
råder der dog fortsat inden for meget store 
dele af fiskerierhvervet store likviditetsvan- 
skeligheder. 

Man skal herved erindre sig, at faldet i 
værdien af den landede fisk var meget bety- 
deligt, når man sammenligner årene 1974 og 
1975, idet der her var tale om et fald fra ca. 
1,6 mia kr. i 1974 til 1,2 mia kr. i 1975, dvs. 
en tilbagegang på lige ved 22 pet. 

Baggrunden for, at der fra regeringen nu 
fremsættes forslag OlU, at den i sidste fi- 
nansår gældende statsgarantiordning også 
skal omfatte indeværende finansår, er end- 
videre, at støtteordningen kun nåede til at 
virke i sidste halvdel af finansåret. 

Indtil 1. april 1976 er beløbsrammen på 
de 35 mill. kr. udnyttet med ca. 7 mill. kr., 
men denne ret beskedne udnyttelse skal nok 
ses i sammenhæng med dels det korte tids- 
rum, ordningen har virket i, dels den noget 
tøvende holdning, der fra pengeinstitutter- 
nes side i starten blev indtaget, og som især 
kom til udtryk gennem en kritik af kauti- 
onsformen, der jo er en tabskaution, hvor- 
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[Fiskeriministeren.] 
ved staten påtager sig at dække halvdelen 
af det tab, långiveren vil lide, såfremt det 
garanterede lån ikke indfries. 

Efter, at det gennem en række forhand- 
linger med pengeinstitutternes organisatio- 
ner er blevet opklaret, at det administrativt 
er muligt at gennemføre en lempeligere af- 
vikling af nødlidende statsgaranterede lån, 
end selve lovens kautionsform umiddelbart 
synes at muliggøre, har man fra pengeinsti- 
tutternes side erkendt, at grundlaget for 
deres kritik af kautionsformen i væsentlig 
grad må siges at være fjernet. 

Med disse bemærkninger tillader jeg mig 
at anbefale lovforslaget til folketingets vel- 
villige og hurtige behandling. 

Jeg tillader mig endvidere for det høje 
ting at fremsætte forslag til lov om ændring af 
lov om statsgaranti for, driftslån til virksomhe- 
der inden for konsumtiskeindustrie/i. 

Ligesom det er tilfældet med støtteord- 
ningen til fiskerne, går dette lovforslag ud 
på en forlængelse af den i finansåret 1975-76 
gældende støtteordning for konsumfiskein- 
dustrien til også at omfatte indeværende 
finansår, idet der for dette lovforslag gælder 
den samme økonomiske baggrund som 
omtalt i forbindelse med forslaget om for- 
længelse af støtteordningen til fiskerne. 

Efter den hidtidige låneordning for kon- 
sumfiskeindustrien, hvortil jeg fremsatte 
forslag den 8. september 1975, Folketingsti- 
dende sp. 7574-75, kunne fiskeriministeren 
inden for en samlet beløbsramme på 50 mill. 
kr. yde garanti af statskassen for lån til 
driftsformål til virksomheder inden for kon- 
sumfiskeindustrien. Såvel med hensyn til 
garantiens varighed som. til kautionsformen 
gjaldt der samme vilkår som for driftslån til 
fiskerne. 

Indtil 1. april 1976 er denne beløbsramme 
blevet udnyttet med ca. 5 mill. kr. Der er 
således også for denne låneordning tale om 
en beskeden udnyttelse, og med hensyn her- 
til kan der fremføres de samme grunde som 
omtalt i forbindelse med udnyttelsen af fi- 
skernes støtteordning. 

Ganske vist kan dér med hensyn til gen- 
nemsnitseksportprisen for fersk og frossen 
fisk inden for sidste halvdel af 1975 spores 
nogen opadgående tendens, idet denne gen- 
nemsnitspris i 1975 lå på 6,38 kr./kg, me- 

dens den i januar 1976 nåede op på 7,33 
kr./kg. Denne prisstigning kan henføres til 
en bedring i afsætningssituationen på eks- 
portmarkederne, herunder bl. a. USA-mar- 
kedet. Forbedringen af eksportsituationen 
har dog ikke været så væsentlig, at man i 
EF har ment at burde afskaffe eller forringe 
eksportrestitutionsordningen for fiskevarer. 

Det foreliggende lovforslag har ikke 
mindst et beskæftigelsesmæssigt sigte og 
skal også ses på baggrund af, at den konsta- 
terede stigning i eksportpriserne langtfra 
har været tilstrækkelig til at opveje det 
økonomiske tilbageslag, virksomhederne 
kom ud for i 1974-75, og at virksomhederne 
til stadighed har måttet kæmpe med sti- 
gende omkostninger. 

Med disse bemærkninger tillader jeg mig 
at anbefale lovforslaget til folketingets vel- 
villige og hurtige behandling. 

Ordføreren for forslagsstillerne (Erhard Ja- 
kobsen) (CD): 
Jeg skal herved tillade mig at fremsætte 

forslag til folketingsbeslutning om sikring af 
borgernes frie færdsel, idet jeg henviser til 
forslagets tekst og de ledsagende bemærk- 
ninger. 

Den første sag på dagsordenen var: 
Spørgsmål til ministrene. 

Af Arentoft (FP) til statsministeren: 
홢Såfremt der oprettes et informations- 

kontor for PLO i Danmark, vil statsministe- 
ren da tage omgående skridt til dets ophør, 
såfremt der 홢 såvel inden for som uden for 
landets grænser 홢 sker overtrædelse af 
grundlovens § 78, stk. 2?" 

(Spm. nr. 461). 

Skriftlig begrundelse. 
I spørgsmålet ligger to ting: for det første 

en mulighed for statsministeren til over for 
folketinget at bekræfte sin udtalelse til pres- 
sen vedrørende oprettelse af et informations- 
kontor for PLO i Danmark; for det andet 홢 
ved at besvare spørgsmålet bekræftende 홢 
vil statsministeren officielt, have tilkendegi- 
vet en dansk holdning, der kan medføre en 
meget klar præventiv virkning over for 
folkeretlige forbrydelser (vold, anstiftelse 
af vold el. lign.), begået af PLO, eller som 
PLO påtager sig ansvaret for. 


